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قابلیت اجرای طرح های مکمل
 "سند آمایش" در هرمزگان

برخی صاحب نظران توســعه استان 
هرمزگان معتقدنــد باوجود رویکرد 
و تاکیــد دولت مردمی بر توســعه 
مبتنی بر آمایش که می تواند به تحقق 
عدالت فضایی به عنوان مقدمه عدالت 
اجتماعــی و کاهــش نابرابری های 
منطقه ای و درون اســتانی کمک کند 
متاسفانه در تصمیم سازی ها و تصمیم 
گیری های توسعه ای هرمزگان چندان 

مورد توجه قرار نمی گیرد.
این در حالی اســت کــه بنابر گفته 
کارشناســان برنامه آمایش سرزمینی 
هرمــزگان باوجــود پیچیدگی های 
خاص این اســتان، یکــی از بهترین 
ســندهای تنظیم شده اســتان ها در 
کشــور است، در پاســخ به موضوع 
مطرح شده، مدیر علمی طرح آمایش 
سرزمینی استان به مواردی اشاره کرد 

که در این گزارش به آن می پردازیم.
عبــاس مرادی عضو هیــات علمی 
دانشگاه هرمزگان و مدیر علمی طرح 
آمایش اســتان پاسخ داد: این طرح که 
مشــتمل بر ۲۷ جلد گزارش در سه 
بخــش وضعیت موجود اســتان در 
حوزه های مختلف و تحلیل روندهای 
حاکم و بخش سیاستگذاری و برنامه 
ریزی و بخش اجرا و پایش اســت، 
قطعا به دلیــل حجم بالای آن قابلیت 
استفاده ســریع و آسان برای مدیران 

ندارد.
وی ادامه داد: تصمیم بر این شــد که 
از حــدود پنج هزار صفحه گزارش و 
صدها نقشه موضوعی سنتز مدیریتی 

برنامــه آمایش اســتان تدوین و در 
اختیار مدیران دســتگاه های اجرایی 
و نماینــدگان هرمــزگان در مجلس 
شــورای اســامی قرار گیرد که این 
موضوع توسط تیم مطالعاتی دانشگاه 
هرمــزگان انجــام و گــزارش ۲۶۰ 
صفحه ای با عنوان "ســنتز مدیریتی 
برنامه آمایش هرمزگان" تدوین شد 
تــا مدیران بتوانند به ســهولت از آن 

استفاده کنند.
وی اضافــه کــرد: اما مهمتــر از این 
گزارش ۲ ســند مهم دیگری بود که 
می توانند قابلیت اجرایی سند آمایش 
ســرزمینی اســتان را تضمین کند؛ 
نخست ســند توسعه علم، فناوری و 

نواوری هرمزگان یا STI است.
مدیر علمی طــرح آمایش هرمزگان 
افزود: تدوین این ســند به این دلیل 
پیشــنهاد شــد که تحقق هر کدام از 
اهداف بنیادین و مولفه های چشــم 
انداز افق ۱۴۱۵ استان منبعث از برنامه 
آمایش بدون داشتن پشتوانه علمی و 

فناوری امکان پذیر نبود.
لذا تدوین این سند مهم که می توانست 
ماموریتهــا و وظایف دانشــگاهها و 
موسسات پژوهشی و فناوری استان 
را در کمک به تحقق اهداف بلند مدت 
استان و به طور کلی توسعه دانش بنیان 
استان مشخص کند امری ضروری به 

نظر می رسید.

مرادی اظهار داشت: متاسفانه باوجود 
فراهم بودن شرایط ملی برای تدوین 
این سند به دلیل عدم تامین اعتبار لازم 
در اســتان این طرح مهم و ضروری 
ناتمــام باقی مانــد و علیرغم اینکه 
هرمزگان نخستین پیشنهاد دهنده این 
طرح بود ولی خود از داشتن این سند 
مهــم محروم و جا ماند که امیدواریم 
در دولت مردمی برای داشــتن ایران 
قــوی و توســعه و فعالیت هدفمند 
دانشــگاهها و موسسات پژوهشی و 
فنــاوری و نوآوری بــه این موضوع 

مهم توجه جدی شود.
وی بیان کرد: دومیــن برنامه مکمل 
سند آمایش اســتان موضوع تدوین 
آمایــش  دفترچه هــای مدیریتــی 
هرمزگان بود که عــاوه بر بالابردن 
قابلیــت اجرایــی ســند آمایــش 
می توانســت موجب اســتقرار یک 
مدیریت همسو، یکپارچه، هم افزا در 
ســازمان فضایی توسعه استان شده و 
تعارضات بین دستگاهی در استان را 

به حداقل برساند.
مدیر علمی طــرح آمایش هرمزگان 
ابراز داشــت: ایــن دفترچه ها برای 
مدیــران بخشــی )مدیــران کل و 
روسای اســتانی( و مدیران منطقه ای 
)فرمانداران( مقرر شــد توســط تیم 
مطالعاتی دانشگاه تدوین و در اختیار 
مدیران اســتان قرار داده شود تا مسیر 

تحقق چشم انداز ۱۴۱۵ توسعه استان 
را هموار سازد.

مرادی افزود: متأسفانه این برنامه هم 
باوجود اهمیت بالای آن در مدیریت 
توســعه فضایی هرمزگان و استقبال 
بســیاری از مدیــران و اعضا محترم 
شــواری برنامه ریزی وتوسعه استان 

در دولت قبل محقق نشد.
وی ابراز داشــت: انتظــار می رود با 
توجه به گذشــت بیش از ســه سال 
از تدویــن و تصویب ســند آمایش 
سرزمین استان و چالش های موجود 
و پیش روی توسعه استان که می تواند 
آســیب های جدی و جبران ناپذیری 
را در حــوزه های زیســت محیطی، 
اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاسی و 
امنیتی ایجاد کند تدوین اسناد مکمل 
آمایش و فراهم کردن زمینه های لازم 
برای اجرا سند آمایش استان به عنوان 
یک مطالبه جدی اجتماعی در دستور 
کار دولت مردمی در استان هرمزگان 

قرار گیرد.
عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان 
بــا اعــام آمادگی این دانشــگاه در 
راستای انجام این کار مهم و راهبردی 
برای رســیدن به توسعه، اضافه کرد: 
امیدواریم اســتان بتواند با بهره گیری 
از توامندی ها و ظرفیت های خود در 
حوزه علوم و فناوری زمینه توســعه 

دانش بنیان خود را فراهم کند.

        اقتصاد کیش -    برنامه 
آمایــش ســرزمین هرمزگان 
به عنوان سند راهبردی و توسعه 
بلند مدت و نقشــه راه توسعه، 
یــک مطالبه جــدی پس از 
تصویــب در شــورای عالی 
آمایش کشــور در سال ۱۳۹۸ 
برای اجرا در اختیار ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و سایر 
دستگاه های اجرایی استان قرار 

گرفت.

آموزش و پرورش تدریس 
»سواد رسانه ای« را جدی بگیرد 

اقتصاد کیش-  نماینده مردم هرمزگان در مجلس ، با اشــاره به هجمه های رسانه ای 
برای تعمیق باورهای غلط بین دانش آموزان، گفت: آموزش سواد رسانه ای در آموزش 

و پرورش و مدارس باید جدی گرفته شود.
 حســین رئیســی در هفتادمین نشست شــورای فرهنگ عمومی استان هرمزگان 
اظهارداشت: رهبر معظم انقاب اسامی تعبیر بسیار دقیقی در رابطه با فرهنگ دارند و 
آن را به منزله هوا در جامعه معرفی می کنند و همانطور که مستحضر هستید هر چیزی که 
آلوده شود می توان آن را جایگزین کرد اما در صورت آلوده شدن هوا امکان جایگزینی 

وجود ندارد و آسیب ها به حداکثر می رسد.
وی افزود: امروزه با ابزارهای قوی و رســانه های معاند فضای فرهنگی کشور دچار 
آلودگی هایی شده و این آلودگی ها موجب شده که به احکام قطعی دین و ضروریات 
شریعت نیز تعرض و حمله هایی انجام شود و ما شاهد باشیم که با تغذیه فکری فرزندان 

ما از خارج از مرزها انجام شود.
نماینده مردم میناب، رودان، جاسک، سیریک و بشاگرد در مجلس شورای اسامی، 
عنوان کرد: تاثیرات کارهای فرهنگی با مرور زمان خود را نشان می دهند و نمی توانیم 

انتظار داشته باشیم که در کوتاه مدت برداشتی از کارهای فرهنگی را مشاهده کنیم.
وی بیان کرد: تاثیرات کار فرهنگی قابل اندازه گیری و خط کش گذاشتن نیست بنابراین 

باید تمرکز روی این حوزه بیشتر باشد تا عقب ماندگی ها نیز جبران شود.
رئیسی ادامه داد: تولید محتوای فرهنگی که در داخل کشور انجام می شود به هیچ عنوان 
قابل قیاس با حجم تولیدات ضد فرهنگی که توســط دشــمنان نیست و باید در این 

حوزه نیز فکری شود.

نماینده مردم هرمزگان در مجلس:

150 مدرسه خیرساز هرمزگان 
درحال ساخت است

اقتصاد کیش-     مدیرکل نوســازی، توســعه وتجهیز مدارس هرمزگان گفت: ۱۵۰ 
مدرسه خیرساز این استان با ۶۷۷ کاس درس درحال ساخت است.

ســید فخرالدین هاشــمی  در بازدید از مدرسه تخریبی بنت الهدی صدر در منطقه 
جغین رودان افزود: با ساخت این مدارس مشارکتی، ۷۸ هزار و ۳۴۷ مترمربع به فضای 

آموزشی استان افزوده می شود.
وی خیران را بازوی توانمند نوسازی مدارس عنوان و بیان کرد: ۱۷ هزار دانش آموز در 

این مدارس مشغول به تحصیل می شوند.
مدیرکل نوسازی مدارس هرمزگان همچنین با اشاره به مدرسه تخریبی بنت الهدی 
صدر در منطقه جغین واقع در شهرســتان رودان گفت: این مدرسه که در دهه ۱۳۴۰ 

ساخته شده است در لیست مدارس تخریبی استان قرار داشت.
هاشمی گفت: هم اکنون مدرسه جدید بنت الهدی صدر در قالب ۱۲ کاس در محل 
مدرسه قدیمی با پیشرفت فیزیکی ۶۰ درصد در حال احداث است که در مهرماه ۱۴۰۲ 

به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد: اعتبار ســاخت این فضای آموزشــی ۲۰۰ میلیارد ریال بوده که از محل 
اعتبارات ملی تامین شده است و با بهره برداری از این مدرسه ۳۰۰ دانش آموز از فضای 

آموزشی استاندارد و ایمن برخوردار خواهند شد.
مدیرکل نوسازی مدارس هرمزگان اظهار کرد: نزدیک به ۱۰ درصد از مدارس استان 

به دلیل اینکه قدیمی هستند، نیاز به بازسازی یا مقاوم سازی دارند.

مدیرکل نوسازی، توسعه وتجهیز مدارس هرمزگان :

درخت بکارید، تخفیف بگیرید

اقتصاد کیش-   رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای اسامی شهر بندرعباس 
با توجه به ضرورت مشــارکت شهروندان در حفظ فضای سبز شهری، گفت: طرح 
تســهیات و خدمات تشویقی جهت مشارکت شهروندان در زمینه توسعه و حفظ 

فضای سبز به تصویب رسید. 
احمد کناری نژاد اظهار کرد: نمی توان شهرها را بدون فضای سبز تصور کرد، چرا که 
یکی از عوامل گسترش شهرها و همچنین جذب گردشگر همین فضای سبز، سیما و 
منظر شهری است. فضای سبز شهری، امروزه عاوه بر زیباسازی شهری نقشی تعیین 

کننده در شادابی و نشاط برای شهروندان آن شهر دارد.
وی افزود: مجری این طرح سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری و روابط عمومی، 
شهرداری مناطق چهارگانه، سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی به عنوان همکاران 

این طرح می باشند.
عضو شورای شهر بندرعباس خاطرنشان کرد: گارم زنگی،نارنج، سپستان، جم ، انبه و  

انجیرمعابد از گونه های پیشنهادی جهت کاشت جلوی منازل می باشد. 
کناری نژاد با اشاره به اینکه، طرح با توجه به اهمیت فضای سبز بوده، ادامه داد: هدف 
از مشارکت شهروندان در حفظ و نگهداری فضای سبز شهری، همکاری، همیاری و 
همبستگی، دخالت دادن انسان ها در انجام بسیاری از امور فرهنگی، سیاسی و اقتصادی 

مربوط به خودشان است.
عضو شورای اسامی شهر بندرعباس تصریح کرد: فعال کردن آموزش و پرورش در 
زمینه طراحی محوطه های وسیع مدارس، پیش بینی قسمت های مناسبی برای فضای 
سبز و توجیه اهمیت فضای سبز برای دانش آموزان و درختکاری و کشت گل و چمن 
در حیاط مدارس، کوچه ها و خیابان های اطراف آن، از جمله موارد مهم در گسترش 

فضای سبز و ایجاد فرهنگ سازی در این زمینه است.
وی با اشاره به نقش مشارکت شهروندان در مدیریت شهری، عنوان کرد: مشارکت 
شــهروندان در مدیریت شهری ازجمله حفظ و نگهداری از فضاهای سبز شهری، 
کاهش هزینه ها، کاهش تخریب ها، افزایش تعامل و مشارکت بین مدیریت شهری و 

شهروندان و افزایش سرانه فضای سبز را به دنبال خواهد داشت.
کناری نژاد با بیان اینکه مدیریت استفاده و بهره برداری آب حاصل از چگالش رطوبت 
هوا در کولر گازی های شهر بندرعباس نیز برای حفظ فضای سبز موثر است، اضافه 
کرد: طبق تحقیقات انجام شده بیشتر شهروندان معتقدند با مشارکت خود می توانند در 
نگهداری فضای سبز تاثیرگذار باشند و هرچه میزان رضایت مندی در خدمت رسانی 

فضای سبز بیشتر باشد شهروندان تمایل بیشتری به مشارکت دارند.
وی بیان کرد: تســهیات پیشنهادی خدمات تشویقی مشارکت شهروندان در زمینه 
توسعه و حفظ فضای سبز در این طرح شامل تخفیف عوارض نوسازی جلو منازل، 

تخفیف عوارض حرفه و مشاغل و تخفیف آبیاری فضای سبز با آب کولر می باشد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورا، خاطرنشان کرد: طبق نظرسنجی های انجام شده 
در شهرها، برگزاری انواع کاس ها و کارگروه های آموزشی در بوستان ها، آگاه سازی 
شهروندان از تبعات صدمه زدن به فضای سبز، برگزاری برنامه های شاد، موسیقی تئاتر 
و مسابقات در پارکها، تشریح با ارزش بودن مقوله مشارکت، تشویق شوراهای محلی 
برای شــرکت در فعالیت های مربوط به فضای ســبز در محله مربوط به خود، تلفیق 
دیدگاههای عمومی و افراد متخصص و آموزش مشارکت به کودکان از مقاطع پایین 
تحصیلی)در مدارس یا تبلیغات مخصوص کودکان( تأثیر مثبتی بر توسعه فضای سبز 

بوستان ها و فضای سبز داشته است.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر بندرعباس  
عنوان کرد:

آغاز کاشت ۷5 هزار اصله نهال 
حرا در سواحل بندرخمیر

اقتصاد کیش-   رئیس اداره جنگل منابع طبیعی هرمزگان گفت: همزمان با سراسر 
کشور و نهضت جهادی کاشت یک میلیارد نهال در هرمزگان و سواحل بندرخمیر 

کاشت ۷۵ هزار اصله نهال حرا آغاز می شود.
عبدالعزیز کرد گفت: همزمان با سراسر کشور وآغاز نهضت جهادی کاشت یک میلیارد 
نهال در پویش همگانی ایران سرسبز ایران قوی و هرایرانی یک نهال نهضت حراکاری 
در ســواحل بندرخمیر آغاز می شود. رئیس اداره جنگل منابع طبیعی و آبخیزداری 
هرمزگان با اشاره به اهمیت تولید نهال و کاشت گونه حرا به صورت بومی گفت: تمامی 
نهال های تولید شده در نهالستانهای استان وبا مشارکت جوامع روستایی خصوصاً زنان 

و گروهای مردم نهاد و دانش آموزان در سراسر سواحل بندرخمیر کشت می شود.
وی افزود: این گونه های کشندی در ۱۲۰ هکتار از نوارساحلی باهدف کمک به توسعه 

فضای سبز و زیباسازی سواحل و حفظ زیستگاه آبزیان کشت می شود

رئیس اداره جنگل منابع طبیعی هرمزگان اعلام کرد؛

دو شهرستان هرمزگان در وضعیت 
زرد کرونایی

اقتصاد کیش-    سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان گفت: دو شهرستان بستک 
و پارسیان در وضعیت زرد )نسبتا پرخطر( کرونایی قرار دارند.

به گزارش  اقتصاد کیش ، فاطمه نوروزیان افزود: یازده شهرســتان دیگر اســتان در 
وضعیت آبی کرونایی قرار دارند.

وی گفت: هفته گذشته فقط شهرستان پارسیان در وضعیت زرد کرونایی قرار داشت، 
مردم باید شیوه نامه های بهداشتی را رعایت کنند.

جبران خسارت 10۲1 واحد 
مسکونی زلزله زده در هرمزگان

اقتصاد کیش-    رئیس هیات عامل صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان از جبران 
خسارات ۱۲۰۱ واحد مسکونی زلزله زدگان استان هرمزگان خبر داد.

مهدی اسماعیلی با اشاره به زلزله ای که چندی پیش در استان هرمزگان رخ داد و منجر 
به وارد شدن خسارت به برخی واحدهای مسکونی شده بود، گفت: پس از وقوع زلزله 
در هرمزگان بود که تیم های ارزیاب با محوریت صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان 
به مراکز زلزله زده اعزام شدند و این تیم ها حدود یک روز پس از وقوع زلزله و پایان 

عملیات جست وجو و نجات اقدامات خود برای ارزیابی خسارات را آغاز کردند.
وی با بیان اینکه همزمان با ارزیابی خسارات وارده، اقدامات مربوط به تشکیل پرونده نیز 
انجام شد، افزود: در نهایت و با انجام بررسی های لازم ۱۰۲۱ واحد مسکونی که نیازمند 
جبران خسارت بود، شناسایی شده و برای آنان پرونده جبران خسارات در صندوق 

بیمه حوادث طبیعی ساختمان تشکیل شد.
اسماعیلی با بیان اینکه برای جبران خسارت ۱۰۲۱ واحد، اعتباری ۳۰۰ میلیارد ریالی 
اختصاص یافته، گفت:  پرداخت خســارت زلزله زدگان هرمزگانی اولین مرحله از 
پرداخت خســارت از سوی صندوق بیمه حوادث طبیعی است که بافاصله پس از 

تصویب و اباغ مبلغ سقف غرامت توسط هیات دولت امروز انجام خواهد شد.

رئیس هیات عامل صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان  
اعلام کرد:


